



## Ellidshøj til Hobro



## Ellidshøj til Hobro



**Volsted - Danmarks største forteby.** 60 Byplanen, hvor alle gårde og huse ligger rundt om en stor åben plads, "forten", virker som en tidslomme, der viser, hvordan mange middelalderlandsbyer oprindeligt har set ud. Forten var fællesjord og var landsbyens samlingssted for både folk og fæ. I dag ligger fortens samling af opholdsareal.

**Egholm Slotsruin.** 61 Beskyttet af tjørn og slænbuse ligger voldstedet Egholm Slot. Det stammer fra 1300-tallets urolige tider og har været en tilflugtsborg med voldgrav og muret tårnbygning. Borgens formentlig opført af en afegnens stormænd. Margrethe I købte slottet i 1386 og skænkede det til Aalborg Kloster, mod at det blev nedrevet.



**Helligorskilde ved Gamle Skorping Kirke.** 61 Den stensatte kildebrønd står der endnu, men der er ikke længere valfart til den gamle kilde på kirkegården eller farverige kildemarkeder omkring Skt. Hans. Tidligere var Helligorskilde en af Jyllands mest besøgte af pilgrimme og syge, der ønskede del i det helbredende kildevand.

**Gravlev Sø - genskabt efter 100 års tørlægning.** 62 Gravlev Sø dominerer igen ådalen sammen med den slyngede Lindenberg Å. Den lavvandede sø tiltrækker mange rastende fugle, og sammen med talrige kilder og kildebække er ådalen absolut et besøg værd. En rundtur omkring søen på 6-7 km passerer 5 store kilder og giver mulighed for at opleve blandt andet odder, vandstær, isfugl og bjergvipstjert.



**Rebild National Park.** 63 Bakkerne er en mosaik af hede og gammel bøgeskov - blandt andet Troldeskoven med 300 år gamle forkrøblede bøge. Ved foden af bakkerne springer rene og vandrige kilder. Hvert år den 4. juli samles tusinder af dansk-amerikanere til Rebildfest i bakkerne for at fejre USA's uafhængighedsdag.

**Rebild - en ø midt i skoven.** 64 Landsbyen har med sine marker ligget godt gemt midt i skoven siden jernalderen. Byen har også gennem tusind år gemt på en stor sølskat fra vikingetiden med 5 kg sølvbarer og smykker. Skov og bakker har sammen med Røverne fra Rold udgjort en barriere. I dag er RebildPorten, det nye velkomcenter for Rebild Bakker og Rold Skov, en god indgang til det store skov- og naturområde.



**Rold Skov - kilder, kalk og orkideer.** 65 80 km<sup>2</sup> skov og natur fyldt med oplevelser. Rold Skov gemmer på mindst 230 oldtidsgrave og dybe jordfaldshuller som Røverstuen og Hestegraven. Det er kildernes skov med Lille Blåkilde og Ravnkilde som de mest kendte, og kalkbunden giver grobund for sjældne orkideer som Frueskø. Den Jyske Skovhaver beriger skoven med fremmede træer og buske.

**Røverne fra Rold.** 66 Der går mange historier om overfald og iveri i Rold Skov. Navnlige én roverbands anfører af Lorentz Meyer er gået over i historien. I rundkørslen i Rold levendegør fire træskulpturer de mest markante personligheder fra roverbands. Foruden Lorentz Meyer er det Laang Ajs, Bette Fanden og Petronillen. En lille bid vej i byen bærer fortsat navnet "Hærvej".

**Møledammen i Døstrup.** 67 Vandmøllen er for længst forsvundet. Men møledammen, der opstod ved opstemningen af Døstrup Bæk, ligger der stadig. Især fuglene har indtaget søen, så du kan opleve trøldand, fiskehejre og blyshone - og hvis du er heldig isfugl og bjergvipstjert.

**Volsted - Denmark's biggest fort city.** 60 "Forten" feels like you are walking into a time warp. Many medieval villages looked like this - with farms and houses surrounding a large open space. Forten was a gathering point for man and beast alike.

**Egholm Slotsruin (Egholm Castle Ruins).** 61 Originating in the 14th century, this castle was a stronghold with a moat and a brick turret. Queen Margaret I of Denmark bought the castle in 1386 and bestowed it on Aalborg Monastery under the condition it would be demolished.

**Helligorskilde (Holy Cross Wellspring) at Gl. Skorping Kirke (Gl. Skorping Church).** 61 The "Helligorskilde" used to be one of the most visited holy wellsprings in Jutland. Visitors were mainly pilgrims and the sick. Only the fountain well made of stone is still there.

**Gravlev Sø (Gravlev Lake) - drained and recreated.** 62 A round trip around Gravlev Lake will take you past five of the river valley's larger wellsprings and will provide you with the opportunity to experience otters, dippers, kingfishers and mountain wagtails.

**Rebild National Park.** 63 The hills are a mosaic of heath and old beech forest such as Troldeskoven (The Ogre Forest) with 300-year-old crippled beeches. At the foot of the hills, pure springs are bursting with water. Every year on July 4th, thousands of Danish-Americans gather here for the Rebildfest (The Rebild Party).

**Rebild - an island in the middle of the forest.** 64 The village has been well hidden inside the forest since the Iron Age and the village itself has hidden vast silver treasures from the Viking Age - with 5 kilos of silver bars and jewellery.

**Rold Skov (Rold Forest).** 65 80 square kilometres of forest and nature filled with adventure. Rold Skov is home to at least 230 graves from ancient times and deep sinkholes such as Røverstuen (The Rogue Ground) and Hestegraven (The Horse Grave). The two famous wellsprings Lille Blåkilde and Ravnkilde make it the forest of the springs. The limestone ground is perfect for rare orchids.

**The Robbers from Rold.** 66 Rold Skov is brimming with tales of assaults and robberies. Four tree sculptures have been erected in the centre of the roundabout in Rold, commemorating the four most significant robbers.

**The Millpond in Døstrup.** 67 The watermill, which caused Døstrup Bæk (Døstrup Brook) to be dammed, is long gone. Birds have now conquered the lake; for example, the tufted duck, the grey heron and the coot, and from time to time; kingfishers and mountain wagtails too.



## Ellidshøj til Hobro



**Volsted - Dänemarks größte Festungsstadt.** 60 Das „Fort“ wirkt als Zeugnis einer anderen Zeit und zeigt, wie viele mittelalterliche Dörfer aussahen. Mit Höfen und Häusern rund um einen großen, offenen Platz. Das Fort war Sammlungsort für Menschen und Tiere.

**Egholm Slotsruin (Egholm Schlossruine).** 61 Das Schloss stammt aus dem 14. Jahrhundert und umfasst einen Schlossgraben und einen gemauerten Turm. Margrethe I. kaufte das Schloss 1386 und schenkte es Aalborg Kloster. Als Gegenleistung wurde das Kloster abgerissen.

**Helligorskilde (Heiligkreuzquelle) bei Gl. Skorping Kirke (Gl. Skorping Kirche).** 61 Früher war Helligorskilde einer von Jütlands meistbesuchten Orten von Pilgern und Kranken. Nur der steinerne Quellbrunnen steht heute noch.

**Gravlev Sø (Gravlev See) - trokongelegt und neu erschaffen.** 62 Bei einer Tour rund um Gravlev Sø kommt man an fünf größeren Quellen des Flusstals vorbei und hat die Möglichkeit, u.a. Fischotter, Wasseramseln, Eisvögel und Gebirgsstelzen zu sehen.

**Rebild National Park.** 63 Die Hügel sind ein Mosaik aus Heide und altem Buchenwald, wie Troldeskoven (Der Trollwald) mit 300 Jahre alten krüppeligen Buchen. Am Fuß der Hügel entspringen reine und wasserreiche Quellen. Jedes Jahr am 4. Juli versammeln sich Tausende von Menschen zum dänisch-amerikanischen Rebildfest.

**Rebild - eine Insel mitten im Wald.** 64 Das Dorf liegt seit der Eisenzeit gut versteckt im Wald. Rebild birgt seit 1.000 Jahren einen großen Silberschatz aus der Wikingerzeit mit 5 kg Silberbarren und Schmuck.

**Rold Skov (Rold Wald).** 65 80 km<sup>2</sup> Wald und Natur voller Erlebnisse. In Rold Skov gibt es mindestens 230 Altertumsgräber und tiefe Dolinen wie Røverstuen (Das Räuberzimmer) und Hestegraven (Das Pferdegrab). Es ist ein Wald voller Quellen, u.a. Lille Blåkilde (Kleine Blauquelle) und Ravnkilde (Rabenquelle), die am bekanntesten sind. Der Kalkboden gibt guten Nährboden für seltene Orchideen.

**Die Räuber von Rold.** 66 Es gibt viele Geschichten von Überfällen in Rold Skov. Im Kreisverkehr in Rold zeigen vier Holzskulpturen die markantesten Räuber.

**Der Mühlendamm in Døstrup.** 67 Die Wassermühle, die Grund für die Aufstauung von Døstrup Bæk (Døstrup Bach) war, steht schon lange nicht mehr. Stattdessen haben vor allem Vögel den See eingenommen. Es gibt u.a. Reiherenten, Reiher und Blässhühner - und gelegentlich auch Eisvögel und Gebirgsstelzen.



## HÆRVEJEN

- En guide til vandrere og cyklister
- Guide for ramblers and cyclists
- Führer für Wanderer und Radler



## Ellidshøj til Viborg

Kort 6  
1:50.000

